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Provst Bjarne Bæk Rasmussen som suppleant for domprovst Thomas Frank 
Provst Ole Rasmussen 
Sognepræst Bjarke Møller Sørensen 
Stiftsrådsmedlem Jens Carl Frederik Pedersen 
Stiftsrådsmedlem Erling Vingborg 
Stiftsrådsmedlem Arne Bach 
Projektkoordinator Jonatan Haslund-Gjerrild, Grøn Kirke – Deltager via TEAMS 
Kommunikationskoordinator Henrik Helms 
Stiftskontorchef Bodil Abildgaard 
 
 

REFERAT  
Møde i Arbejdsgruppen til arbejdet med  

grøn omstilling / bæredygtighed / klimaplan for Viborg Stift 
 

Torsdag den 19. august 2021 kl. 16.00 
 

Mødet blev holdt i Bispegården, Domkirkestræde 1, Viborg. 
 
I mødet deltog: 
 
 

 Biskop Henrik Stubkjær 

 Stiftsrådsmedlem Jens Carl Frederik Pedersen 

 Stiftsrådsmedlem Arne Bach 

 Provst Bjarne Bæk Markussen 

 Provst Ole Rasmussen 

 Projektkoordinator Jonatan Haslund-Gjerrild, Grøn Kirke (deltog via TEAMS) 

 Kommunikationskoordinator Henrik Helms 

 Stiftskontorchef Bodil Abildgaard 
 
Afbud fra: 
 

 Sognepræst Bjarke Møller Sørensen 

 Stiftsrådsmedlem Erling Vingborg 
 

Punkt  DAGSORDEN REFERAT 
 

1.  Godkendelse af dagsorden 
 

Godkendt 

2.  Referat fra sidste møde, den 21. april 
2021 
Referat vedlægges som bilag 1 
 

Godkendt 

3.  Orientering fra biskop Henrik Stubkjær 
om status for det landsdækkende 
arbejde med Grøn Kirke 
 

Henrik Stubkjær orienterede om det 
landsdækkende arbejde.  
Der er arbejdet med det, der er udarbejdet 
et notat, og der er ikke et lovforberedende 
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udvalg på tapetet længere. Der er søgt 
midler til at ansætte og frikøbe ressourcer. 
Der sker allerede i dag meget arbejde med 
den grønne omstilling. Kommunikation er 
vigtig.  
Det landsdækkende er på skinner.   
 
Henrik Stubkjær er gået ind i 
arbejdsgruppen for Grøn Kirke på 
landsplan. 
 
Arne Bach spurgte til kirkegårdens fremtid. 
Der arbejdes også hermed i Grøn Kirke. 
Ole Rasmussen henviste til, at kirkegårdene 
er udviklet over mange år, og der tænkes 
grønt allerede.  
Bjarne Bæk Markussen henviste til, at 
tomme gravsteder tilplantes.  
Bjarne Bæk Markussen rejste spørgsmålet 
om økonomi og kirkegårdene. Det kan blive 
dyrt med de store tomme arealer på 
kirkegårdene.  
  

4.  Input fra Grøn Kirke v/projektkoordinator 
Jonatan Haslund-Gjerrild 

Tjekliste blev vist og kommer med referatet 
ud. Den bliver officiel og udsendt den 24. 
august 2021. 
Kurset om kirkegården holdes i slutningen 
af september. Tjeklisten kommer med der. 
Den er konkret, og der kommer et netværk 
ud af det.  
Grøn Kirke laver kurser og erfagrupper.  
Henrik Helms vil fortælle bredt ud, når nogle 
begynder.  
Tjeklisten kan kommunikeres internt på 
hjemmeside mv. Kurset er en god krog.  
Til kommunikation til den brede offentlighed 
vil en konkret kirkegård være godt.  
Der er tre grønne kirker i stiftet.  
Der er en Grøn Kirke-konference dem 8. 
oktober 2021 i Haslev. Den er for grønne 
kirker, og dem der gerne vil have 
inspiration.  
Jonatan Haslund-Gjerrild sender et link, der 
kommer ud med referatet.    
 

5.  Opfølgning fra møde den 10. august 
2021 mellem alle provster og 
provstisekretærer og energikonsulent 
Carsten Vejborg omkring udarbejdelse af 
Klimarapport a`la Faurskov 
 

Ole Rasmussen og Bjarne Bæk Markussen 
orienterede om mødet med Carsten Vejborg 
mellem provster og provstisekretærer om 
rapporter a´ la Faurskov. Det koster, og der 
kigges frem mod 2023. Det skal organiseres 
som et samarbejde mellem menighedsråd. 
Der kan evt. startes op tidligere.  



Provstiudvalgene skal inddrages, og de 
indkaldes til fælles et møde i januar 2022.   
De rapporter, der udarbejdes, er meget 
konkrete lavet på baggrund af blandt egne 
tal. Adfærdsændringer kan være 
besparende. 
Der skal reduceres i forhold til 1990-tal. 
Hvordan kommer de allerede indhøstede 
besparelser ind? Ved rapporterne kommer 
der en fælles viden og fælles platform, og 
derved en sammenlignelighed.  
 

6.  Status for Kursus for gravere om 
”Bæredygtighed på kirkegårde” i 
Holstebro den 21. september 2021 
Indbydelse vedlægges som bilag 2 
 

Jonatan Haslund-Gjerrild oplyste, at der er 
tilmeldt ca. 70. Der kan være max 80. Der 
vil evt. blive lavet venteliste. Der kan fint 
tænkes et kursus nr. 2. Et kursus nr. 2 skal 
evt. finansieres via dette udvalg.   
Kan der komme en historie ud af det?  
 

7.  Orientering om tilbagemelding fra Viborg 
Stiftsråd på indstilling fra udvalget om, at 
lånepolitikken ændres i forhold til grønne 
investeringer jfr. det fremsendte forslag. 
 

Jens Pedersen oplyste, at Stiftsrådet har 
ændret lånepolitik, så der skal 
tilbagebetales, så det stemmer med 
tilbagebetalingstiden på investeringen. Det 
bliver på den måde neutralt for 
menighedsrådene.  
 
Se: Lån i stiftsmidler | viborgstift.dk 
 
Bjarne Bæk Markussen oplyste, at de hos 
ham deler fortjenesten på besparelsen med 
det berørte menighedsråd ½ - ½. 
 
Det er vigtigt, at lånemuligheden forstås 
som en ikke-besparelse. Det vil frigøre 
penge til kirkens liv og vækst.    
 

8.  Eventuelt 
 

Ole Rasmussen oplyste, at der i Lemvig er 
et Klimatorium. Lemvig Provsti er medlem. 
Der er på den måde en dør ind der. 
  
Klimatorium er Danmarks internationale 
klimacenter - Klimatorium i Lemvig 
 
Kommunikation om kirkens store rolle er 
vigtig.    
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9.  Næste møde: 
 

Udvalget skal med til mødet med 
provstiudvalgene i januar 2022. 
 
Næste møde: Onsdag den 15. december 
2021 kl. 12.00 – 15.00 og starter med en 
grøn frokost.   

 
 
Som referent: 
Bodil Abildgaard 
 


